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Program for årsmøde 2022

Hvordan får vi et bedre havmiljø – oplæg ved Maria Reumert Gjerding, 
præsident for Danmarks Naturfredningsforening

Spørgsmål til Maria

Økologisk kaffe- og ostebord sponsoreres af Naturmælk

Årsmøde :

1. Valg af dirigent.
2. Bestyrelsens årsberetning.
3. Valg af medlemmer og suppleanter til bestyrelsen.
4. Forslag fra medlemmerne.
5. Eventuelt.
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Udfordringer i Sønderborg kommune

Sønderborg Kommune ønsker, at naturpolitikken danner grundlaget for at 
bevare, forbedre og genskabe naturen og for at skabe bedre sammenhæng 
mellem en opsplittet natur til gavn for den biologiske mangfoldighed. 
Naturpolitik for Sønderborg kommune

Naturkapitalindeks for Sønderborg Kommune ved sidste måling : 83 ud af 
98  kommuner

Kan vi gøre det bedre for naturen?
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Kommunalvalget Nov 2021

Vælgermøde 9. november i forbindelse
med kommunalvalget, fuldt hus og stor
interesse for mødet. I samarbejde med 
Radikale Venstre og Augustenborg
Storkelaug var præsentation og dialog om 
alle partiers holdninger til natur og miljø i 
Sønderborg kommune. 
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Epinionsundersøgelse viste stor attention på klima- og 

miljødagsorden op til valget og lokale emner som centralt 

renseanlæg i Sønderborg kommune. Efterfølgende har DN 

holdt møde med Sønderborg Forsynings bestyrelsesformand 

Ellen Thrane Nørby for at uddybe DNs holdninger og forslag til 

ændringer af projektet for centralt renseanlæg.
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Epinionsundersøgelse viste stor attention på klima- og miljødagsorden op til valget og 

på lokale emner som centralt renseanlæg i Sønderborg kommune. 

Efterfølgende har DN holdt møde med Sønderborg Forsynings nye 

bestyrelsesformand Ellen Trane Nørby for at uddybe DNs holdninger og forslag til 

ændringer af projektet for centralt renseanlæg.
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Epinion om havmiljø
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Havmiljø

Vi deltog op til FV22 i dialogmøde i Augustenborg om 
Lillebælts næringsstofbelastning og 
iltsvindsproblemer sammen med politikere,  
landbrugsrepræsentanter og sportsfiskere. 

Vi har holdt indlæg på minikonferencen “Hovedet I 
Havet”  møde med politikere og andre grønne
interessenter. 

Deltaget i dialogmøde med folketingspolitikere og 
borgmestre op til FV22 valget på skonnert på Kolding 
Fjord om Lillebælts problemer med 
næringsstofbelastning og iltsvind og partiernes
holdninger.
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Muslingefiskeri i Flensborg Fjord

I Tyskland har muslingefiskeri været forbudt i en
længere årrække, men i den danske del fiskes fortsat
muslinger. Det ødelægger havbunden og hvirvler
store mængder slam op fra bunden som bidrager til
yderligere forværring af iltsvindet.

Henvendelse til folketingspolitikere om stop for 
muslingefiskeri Flensborg Fjord sammen med DN 
Aabenraa. 

Debatindlæg i JV om muslingeskrab med DN 
Aabenraa

I dag holdt møde med byrådspolitikere fra
Sønderborg, Aabenraa, Harrislee og Flensborg for at 
få stoppet muslingefiskeriet i Flensborg Fjord.
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Planlægning

Landsplandirektiv

Høringssvar på Landsdirektiv hvor Sønderborg kommune ænsker mange områder indenfor 
kystzonen udpeget til udviklingszoner(sommerhuse, byudvikling, erhverv mv.) på trods af faldende 
befolkningstal forventes i årene frem til 2030. Vi forholder os kritisk til udpegning af områder 
indenfor beskyttelseslinier og §3 beskyttede naturområder.

Kommunalplaner 

Solcelleprojekt ved Mjang Dam inden for udpegning som værdifuldt landskab i kommuneplanen. Vi 
har diskuteret for og imod projektet og vil fortsat forsøge at få så meget naturhensyn ind i projektet 
som muligt, hvis placeringen fastholdes. DN’s politik er at §3 beskyttede områder og værdifulde 
landskaber ikke bør udnyttes til solcelleparker.

Vandområdeplaner

Høringssvar Miljøstyrelsens udkast til planer for søer, vandløb og havområder. Særlig havmiljøet er 
udfordret pga. voksende  områder med iltsvind rundt om Als og i Flensborg Fjord. 
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Nordals Ferieresort

Lokalplan høringssvar og dialogmøder med projektledelse om beskyttelse af jord- og stendiger, 

byggeri indenfor skovbyggelinien mv. Det er svært at påvirke projektet pga. projektets status som 

udviklingsprojekt. Projektet er løbet ind i betydelige problemer med forurenede vandløb og 

engområder som ikke harmonerer med et naturturismeprojekt for børne familier. 
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Påvirkning af

myndighedsafgørelser
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Danmarks vildeste kommune?

Sakslund projektet er en del af Sønderborg kommunens indsats i konkurrencen om Danmarks 

vildeste kommune. DN er repræsenteret i følgegruppen om et kommunalt ejet landbrugsareal som 

overgår til naturområde med afgræsning. Sønderborg kommune kom ikke med i opløbet af de 10 

bedste projekter.

Møde med Udvalget for natur, miljø og klima om, hvordan der kan ændres på driften af grønne 

områder. Vi  blev taget positivt imod, men vi skal følge op for at der konkret kommer ændringer i 

slåning af hegn og grøftekanter, pleje af parker og grønne områder og mere plads til naturen på 

disse områder. 

Kommunen skal spare i 2023 så færre slåninger kan hjælpe naturen og økonomien
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Forurenede områder

Himmark Strand

Informationsmøde med Region Syddanmark om oprensningsplaner på stranden og 

under vandoverfladen. §3 område vil såvidt muligt friholdes for de omfattende 

grave-og oplagsaktiviteter. 

Ulkebøl Dam

Opfølgning af forureningssagen i Ulkebøl. Branden var årsag til store mængder 

forurenet slukningsvand havner i vandløb og videre til Ulkebøl Dam og ud i 

Augustenborg Fjord. Vi har søgt aktindsigt i kommunens håndtering af sagen, men 

ikke fundet anledning til at gå videre med sagen. 
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Paddeprojekt Midt- og Sydals

Der er tidligere sat el-hegn og græsning  omkring 23 ha eng fordelt på 4 områder. I årene 2019, 

2020 og 2021 er der   etableret/restaureret  50 vandhuller. Der ses paddeyngel og salamandre i 

hovedparten af de vandhuller der er etableret for 2-3 år siden. Projektet er finansieret af Jepsen 

Fonden, Sønderborg Kommune, Den Danske Naturfond, 15. juni Fonden samt Velux Fonden. 

Projektet forventes at fortsætte over de kommende år.
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DN Sønderborg 
arrangementer

Affaldsindsamling 3. april

Vandhulsarrangementer 24.april, 1.maj, 9. okt

Fugleture 8. maj og 21.maj

Naturpleje 18.juni, 8.okt, 22.okt. 26. november

Vilde blomsters dag 19. juni

Flagermustur 24.aug. 

Svampetur 23.okt

Natsværmer- og flagermustur 

med Idrætshøjskolen 15. sept.
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DN Sønderborg er repræsenteret i :

Skovbrugerråd Sønderjylland

Hjortevildtgruppen Sydjylland

Nordals Naturparkråd

Plejeudvalg Kær Vestermark

Sønderborg Kommunes Jordkøbsnævn

Dsen grønne  gruppe(DOF,OAS,Augustenborg Storkelaug,DN)

Formanden er repræsenteret i:

DN Hovedbestyrelse

DN Samråd Sydjylland

DN Miljøfagligt Udvalg

Skovrådet

Vildtforvaltningsrådet

Artsrådet



Classified as Business

Valg til afdelingsbestyrelsen

På valg er:

Kaj Abildgaard (modtager genvalg)

Birgitte Marcussen(modtager genvalg)

Torben Nielsen (modtager genvalg)

Lene Timmermann-Hansen (modtager genvalg)

Andre??

Suppleanter vælges hvert år

Er der nogen interesserede?
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